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براي كالاهايي كه توان توليد آنها را داريم 

در حالي كه يكي از مؤلفه هاي اقتصاد مقاومتي كاهش وابس��تگي به 
كالاهاي استراتژيك و اساسي اس��ت، آمارهاي گمرك نشان مي دهد 
چهار محصول كش��اورزي كه جزو كالاهاي مصرفي و اساس��ي است، 

بيشترين سهم واردات را به خود اختصاص داده اند. 
بر اس��اس آماري كه گمرك از تجارت س��ال 93 منتش��ر كرده است، 
كالاهاي اساسي در سال 93 بيشترين سهم واردات را از لحاظ ارزشي 
به خود اختصاص دادند و چهار كالا از پنج كالاي اول وارداتي كش��ور 
كشاورزي است؛ كالاهايي كه ساخت آنها نه نياز به تكنولوژي بالا دارد 

و نه مانند كشورهاي همسايه نياز به واردات خاك !
 همچنين از آمارهاي منتشر شده در سايت گمرك جمهوري اسلامي 
ايران به راحتي مي توان دريافت كه كشور براي چه كالاهايي بيشترين 
ارز را پرداخت كرده است در حالي كه به غير از كالاهاي لوكس مانند 
خودروهاي خارجي مي توان با يك برنامه ريزي صحيح و اصولي در حوزه 
كشاورزي مانع از خروج بيش از 6 ميليارد دلار شد، به عنوان مثال در 
ارتباط با ميزان صادرات و واردات كالا، در سال 93 مواد خوراكي داراي 
بيشترين سهم ميزان واردات هستند به طوري كه دانه گندم خوراكي با 
واردات بيش از 2ميليارد دلار، ذرت دامي با يك ميليارد و 751ميليون 
دلار، برنج نيمه سفيدش��ده يا برنج كامل سفيدش��ده با يك ميليارد و 
409ميليون دلار و كنجاله با يك  ميليارد و 239ميليون دلار رتبه اول 
تا چهارم را به خود اختصاص داده اس��ت كه البته ب��ه لحاظ ارزش در 
لابه لاي اين كالاهاي كاملًا مصرفي كه تحت عنوان كالاهاي واسطه اي 
وارد مي شوند، كالاهاي لوكس وس��ايل نقليه موتوري با يك  ميليارد و 

990ميليون دلار نيز به خوبي خود را نشان مي دهند. 
اما تخصيص اين حجم از ارزهاي كشور به اين محصولات نه تنها خود 
باعث از بين رفتن شغل وازدست رفتن فرصت توسعه مي شود و مي توان 
با يك برنامه ريزي اصولي به آن سرو سامان داد بلكه مي توان با تخصيص 
منابع ارزي )كه اي��ن گونه هدر مي رود( به س��اير كالاها و به خصوص 
واردات ماشين آلات و تكنولوژي نقش بيش��تري را در ايجاد توسعه و 
ايجاد اشتغال ايفا كرد يا با تخصيص اين منابع به فعاليت هاي عمراني، 
آباداني بيشتري را رقم زد،  البته منظور نگارنده توليد با بهره وري پايين 
وبه هر قيمتي نيست زيرا بيش از اين نبايد به خودروسازان يارانه داد 
يا آب را در بخش كشاورزي هدر داده و منابع زير زميني باستاني را بر 
باد داد بلكه كاهش تخصيص اين مناب��ع ارز ي را بايد با بهره وري بالا و 
بر اساس يك برنامه ريزي اصولي – علمي در دس��تور كار قرار داد تا با 

استفاده بهينه از منابع آبي همراه باشد. 
در كنار اين اقدامات ضروري همچنين در بخش هايي نيز بايد كنترل 
و مديريت واردات را در دستور كار قرار داد. به عنوان مثال در سال 93 
و بنابه گفته كارشناسان درحالي بيش از يك ميليون تن برنج به كشور 
وارد ش��ده كه بازار مصرف انباش��ته از توليدات داخلي و وارداتي بوده 
است. اين ميزان واردات با وجود ممنوعيت، از طريق ثبت سفارش انجام 
شده در سال گذشته به كشور آمده و تلاش برندسازان اين عرصه هم 

نتوانسته است مصرف برنج را با توجه به جيب مردم بيشتر كند. 
متأس��فانه آمار گمرك به عنوان يكي از معتبرترين منابع آماري قابل 
اتكا، كمتر مورد توجه برنامه ريزان توليد در دو وزارتخانه صنعت، معدن 
و تجارت و وزارت جهاد كش��اورزي قرار مي گيرد و از همين رو اس��ت 
كه معم��ولاً برنامه هاي توليد و صدور موافق��ت اصولي ها براي احداث 
كارخانه ها يا توسعه كشاورزي بر اس��اس كار علمي صورت نمي گيرد 
وگرنه نبايد در بخش طي��ور حدود 85 درص��د و دام 40 تا 50 درصد 
خوراك مصرفي از طريق واردات تأمين شود يا آمار واردات سالانه مواد 

غذايي فارغ از خشكسالي و  تر سالي افزايش يابد.

رئيس اتحاديه فناوران رايانه تهران:
تأثير افزايش تعرفه گمركي بر بازار نوت بوك 
رئيس اتحاديه فناوران رايانه تهران گفت: افزايش تعرفه گمركي 
واردات نوت بوك از 10 به 15 درصد، به طور متوسط روي نوت بوك 
2ميليون توماني حداقل 100 هزار تومان افزايش قيمت ايجاد مي كند. 
محمد مهدي ميرمهدي در گفت وگو با فارس، با اشاره به افزايش اخير 
تعرفه واردات نوت بوك از 10 ب��ه 15 درصد، گفت: اي��ن تعرفه از روز 
دوش��نبه مورخ 17 فروردين 94 در گمركات كش��ور قابل اجرا شده و 
اين مصوبه كميسيون ماده يك به امضاي اس��حاق جهانگيري معاون 
اول رئيس جمهور رس��يده اس��ت. رئيس اتحاديه فناوران رايانه تهران 
درباره اين افزايش تعرفه روي قيمت  نهايي كالا، اظهارداشت: افزايش 
5 درصدي تعرفه واردات گمرك براي مث��ال روي نوت بوك 2 ميليون 
توماني حداقل 100 هزار تومان افزايش قيمت ايجاد مي كند. وي گفت: 
انتظار بازار اين است كه اين افزايش قيمت با كاهش قيمت دلار جبران 
شود. ميرمهدي درباره زمان اعمال اين تعرفه ها در بازار، گفت: تأثير تعرفه 
جديد تا آخر فروردين ماه روي اجناس موجود در بازار اعمال نخواهد شد 

و احتمالاً تغييرات از ابتداي ارديبهشت ايجاد مي شود. 
-----------------------------------------------------
معاون سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي:

تغيير رفتار مشتركان عامل اصلي كاهش 
درآمد مخابرات است 

مع�اون رگولات�وري گف�ت: با توج�ه ب�ه تعرف�ه بس�يار پايين، 
احتم�ال تغيي�ر تعرف�ه مكالم�ات ثاب�ت داخ�ل اس�تاني و 
آبونم�ان وج�ود دارد، همچني�ن احتم�ال تغيي�ر تعرف�ه 
ثاب�ت ب�ه س�مت موباي�ل و ثاب�ت بي�ن اس�تاني بعي�د اس�ت. 
صادق عباسي شاهكوه در گفت وگو با فارس، درباره تغييرات احتمالي 
تعرفه هاي مخابراتي در سال 94، اظهار داشت: تعرفه تلفن همراه اصلًا 
كشش تغيير ندارد و فقط تغيير تعرفه مكالمات تلفن ثابت مطرح است. 
معاون بررسي هاي فني و اقتصادي سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي گف��ت: تغيير تعرفه هاي تلفن ثابت ني��ز به صورت يكنواخت 

نخواهد بود و تعرفه ها در تمام بخش ها افزايش نخواهد يافت. 
وي تصريح كرد: به اين ترتيب هم اكن��ون تعرفه مكالمات ثابت داخل 
استاني )30 ريال به ازاي هر دقيقه( بسيار پايين است و احتمال تغيير 
در بخش داخل استاني و آبونمان وجود دارد. همچنين احتمال تغيير 

تعرفه ثابت به سمت موبايل و ثابت بين استاني بعيد است. 
   بخشي از مشكلات مخابرات ناشي از تعرفه  نيست

معاون بررسي هاي فني و اقتصادي سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي، درباره علت اصلاح تعرفه هاي ثابت، گفت: تغييراتي در رفتار 
مش��تركان و در نتيجه درآمد مخابرات حاصل شده كه قطعاً با كاهش 
درآمد مخابرات در بخش هايي همراه بوده است، اما تمام كاهش درآمد 

مخابرات به دليل تعرفه نيست كه با افزايش تعرفه حل شود. 
وي ادامه داد: قرار بود در س��ال 93 با تغيير تعرف��ه تلفن ثابت از طريق 
هم كدسازي داخل استاني و افزايش آبونمان، درآمد مجموع مخابرات 
تا 10 درصد افزايش يابد اما اين افزايش حاصل نشده است؛ علاوه بر   7
اين حتي مخابرات ادعا مي كند تا 10 درصد كاهش درآمد داشته است 
كه البته اين كاهش درآمد را نمي توانيم تأييد كنيم و ادعاي مطرح شده از 
سوي مخابرات است. عباسي يادآور شد: دغدغه وزارت ارتباطات افزايش 
تعرفه فقط به شرط توسعه است. مخابرات بايد فكري براي افزايش درآمد 
داشته باشد و براي عوامل غير مرتبط با تعرفه خود چاره انديشي كند و 

بخش هاي مربوط به تعرفه را رگولاتوري حل خواهد كرد.

مهران ابراهيميان

افزايش صادرات نفت به شرط فسخ قرارداد!
نخستين سفر زنگنه به چين با چه هدفي انجام شد؟

وزارت نفت براي توس�عه چن�د ميدان بزرگ 
نفتي به رضايت حقوقي چيني ها نيازمند است. 
يك هفته پس از بيانيه سياسي ايران و گروه 5+1، 
وزير نفت با هيئتي از مديران خود به چين سفر 
كرده كه لايه هاي مختلفي از تحليل ها را منعكس 
كرده است؛ از تثبيت و افزايش واردات نفت چين 
از ايران گرفته تا تعيين تكليف قراردادهاي نفتي 

شركت هاي چيني با شركت ملي نفت ايران. 
به گزارش »ج��وان«، با اعلام كل��ي توافق ميان 
ايران و گروه 1+5 در لوزان سوئيس، وزارت نفت 
و مديران آن سرخوش از اين تفاهم و بيانيه، اين 
صنعت را بزرگ ترين منتف��ع از چارچوب توافق 
اعلام شده دانستند و از شركت هايي كه پس از لغو 

تحريم ها به ايران بازخواهند گشت، گفتند. 
پس از نشس��ت مش��ترك محمد جواد ظريف با 
موگريني، سيد مهدي حسيني – مسئول تدوين 
قراردادهاي نفتي ايران- نيز در گفت و گو با يكي 
از رسانه ها از رونمايي نس��ل جديد قراردادها در 
س��پتامبر خبر داد؛ رونمايي اي كه قرار است در 

لندن انجام ش��ود و ش��ركت هاي خارجي خود 
را براي س��رمايه گذاري در صنع��ت نفت ايران 

آماده كنند. 
با اين وجود بزرگ ترين مشكل شركت ملي نفت و 
ساير شركت هاي زير مجموعه براي انعقاد قرارداد 
با غول هاي نفتي جهان، »زخم خوردگي« چند 
پروژه توسط چيني هاس��ت. شركت هاي چيني 
در دوران تحريم و پي��ش از فصل نوين تحريم ها 
به ايران آمدند و قراردادهاي مختلفي را با شركت 
ملي نفت امضا كردن��د. روند اجرايي قراردادهاي 
منعقد ش��ده به طوري كند بود ك��ه بيژن نامدار 
زنگنه پس از حضور در وزارت نفت اولتيماتوم هاي 
جدي خود را به دفاتر اصلي ش��ركت هاي چيني 
راهي كرد و نهاي��ت كار را به اخ��راج چيني ها از 
چند پروژه كش��اند. همين موض��وع رابطه نفتي 
ايران – چين را با اختلال همراه كرد كه بخش��ي 
از آن در كاهش واردات نفت اژدهاي زرد از ايران 

قابل مشاهده است. 
وزارت نفت در حالي از ورود گسترده شركت هاي 

غربي به صنعت نفت ايران خبر مي دهد كه مشكل 
حقوقي اي��ران با چي��ن همچنان پابرجاس��ت؛ 
شركت هاي غربي به هيچ عنوان علاقه اي به حضور 
در بخش هاي »پرمشكل« نفت ايران ندارند كه از 
قضا جزو بخش هاي »طمعناك« ايران هستند. 
اين پروژه ها به لحاظ حقوقي مالكيت چيني دارند 
و وزارت نف��ت براي پايان دادن ب��ه اين موضوع، 

راهي سخت در پيش رو دارد. 
نگاهي دقيق تر به برنامه ه��اي وزارت نفت براي 
افزايش توليد نفت و ميعانات گازي به 5/7 ميليون 
بشكه در روز و بي كفايتي چيني ها در تحقق اين 
مهم را مي توان در سفر زنگنه به چين جست وجو 
كرد. وزير نفت ايران در ديدار با مسئولان چيني 
و ش��ركت هاي نفتي زير مجموعه اين كشور، به 
صراحت در باره وضعيت حقوقي اين ش��ركت ها 
وارد مذاكره شده كه هدف اصلي آن، حل و فصل 
مشكلات حقوقي اين ش��ركت ها با ايران است تا 
»س��ند س��فيد« پروژه ها بدون كمترين مشكل 

حقوقي روي ميز شركت هاي ديگر قرار بگيرد. 

به طور قطع، صرف نظر كردن چيني ها از صنعت 
نفت ايران آن هم در پروژه هاي بزرگي كه ادعاي 
»مالكيت« آن را دارند كمي دور از منطق اقتصادي 
است مگر آنكه پيشنهاد جايگزين از سوي هيئت 
ايراني ارائه شود؛ پيش��نهادي مانند قراردادهاي 
بلند م��دت فروش نف��ت به اين كش��ور همراه با 

تخفيف هاي مطلوب. 
اين پيشنهاد از آن جهت براي هر دو كشور قابل 
ملاحظه است كه هم ايران به گارانتي بزرگي براي 
بازار خود نيازمند است و هم چين به عنوان يكي 
از قدرت هاي اقتصادي جهان، به نفت ارزان تر از 
قيمت هاي روز علاقه فراواني دارد. از سوي ديگر 
گفته مي شود بخشي از دستور كار اين سفر، تعيين 
تكليف دلارهاي بلوكه شده نفتي در چين است كه 
امير حسين زماني نيا معاون بين الملل وزارت نفت 
آن را رد مي كند و مي گوي��د: »چين چند پروژه 
بزرگ در ايران دارد و ما قرار است مسائل مربوط 

به اين پروژه ها را حل و فصل كنيم.«
روشنگري زماني نيا در باره نيت سفر هيئت ايراني 
به چين به خوبي نشان مي دهد كه ايران، وظيفه 
آزادسازي دلارهاي بلوكه شده را به بانك مركزي 
سپرده اس��ت و بيش از اينكه بخواهد طلب هاي 
دولت قبل را زنده كند، در انديشه توسعه ميادين 
نفتي و گازي است كه توسط چيني ها »غصب« 

شده است. 
آن طور ك��ه از فضاي كلي مذاك��رات ايراني ها و 
چيني ها پيداس��ت زنگنه بر نقش اصلي چين در 
صنعت نفت ايران تأكيد كرده است اما به عنوان 
خريدار نفت و نه مشاركت كننده؛ موضوعي كه 
يكي از مانيفس��ت هاي زنگنه ش��ناخته مي شود 
ولو با احتياطي منطقي: » قص��د ادامه همكاري 
با اين شركت ها را داريم زيرا از منظر تجاري لازم 
است و چين درحال تبديل شدن به بزرگ ترين 

واردكننده انرژي دنياست.«
كليد واژه هاي زنگنه در عبارت بالا معناي خاصي 
را به اذهان متبادر مي كند كه مهم ترين آن لزوم 
تعامل بيش��تر براي صادرات نفت به اين كش��ور 
است. ش��ايد برخي تحليلگران اين سفر را نشانه 
تعامل بيشتر وزارت نفت با چيني ها براي تسريع 
در توس��عه ميدان هاي نفت��ي و گازي بدانند در 
حالي اگر اينگونه باشد، اين سفر بايد پيش تر انجام 
مي ش��د و نه آنكه وزير نفت براي نخستين بار در 
دولت يازدهم چمدان هاي خود را به مقصد چين 

ببندد آن هم پس از اعلام بيانيه لوزان!

وحيد  حاجي پور
   گزارش  يك

وضعيت توليد بهبود يافت 
وزي�ر صنع�ت، مع�دن و تج�ارت ب�ا تأكي�د ب�ر اينك�ه حداقل 
تس�هيلات مورد ني�از 150 ه�زار ميلي�ارد تومان اس�ت، تصريح 
كرد: اين ميزان براي تقويت صادرات و توليد مس�تمر نياز اس�ت. 
به گزارش مهر، محمدرضا نعمت زاده در اولي��ن گردهمايي مديران 
ارشد وزارت صنعت، معدن و تجارت در س��ال 94 با اشاره به عملكرد 
بخش هاي مختل��ف صنعت، معدن و تجارت و رش��د ش��اخص هاي 
اقتصادي كشور يادآور ش��د: رشد منفي ش��اخص اقتصادي در سال 
91 كه بالغ بر 5/8 درصد بوده، در 9 ماهه سال گذشته به مثبت 5/1 

درصد رسيده است. 
وي همچنين رشد ش��اخص اقتصادي بخش معدن را در 9 ماهه سال 
گذش��ته مثبت 10/7 درصد در مقابل مثبت 2/5 درصد در سال 92، 
رشد تجارت را مثبت 3/8 درصد در 9 ماهه سال گذشته در مقابل منفي 
8/6 سال 92 و صادرات غيرنفتي را به ميزان 49/8ميليارد دلار با رشد 
18/8درصدي در مدت مذكور در سال گذشته در مقابل 41/8ميليارد 
دلار طي سال 92 و ميزان رشد واردات را با 5/6 درصد رشد در 9 ماهه 

سال گذشته نسبت به سال 92 ذكر كرد. 
به گفته نعمت زاده، در خصوص كالاهاي سرمايه اي با 15 درصد رشد 
همراه بوده ايم كه نش��انگر افزايش رو به رش��د فعاليت هاي توليدي و 
س��رمايه گذاري اس��ت، ضمن اينكه در زمينه كالاهاي مصرفي با 26 

درصد كاهش مواجه بوده ايم. 
وزير صنعت، معدن و تجارت افزود: خوشبختانه از ابتداي دولت يازدهم 
شاهد كاهش نوسانات نرخ ارز و ريال بوده ايم به طوري كه فضاي كسب 

و كار با رونق بيشتري رو به پيشروي است. 
نعمت زاده بيشترين ميزان رشد را متعلق به صنايع خودرو سازي اعلام 

كرد و گفت: اين صنعت با 54 درصد رشد همراه بوده است. 
وي همچنين به ميزان رش��د برخي محصولات منتخب نيز پرداخت 
و گفت: در تولي��د يخچال و فري��زر 35درصد، تلويزي��ون 20 دارو9، 
محصولات فولادي 7، كاشي و سراميك 24، ظروف چيني 6 و روغن 

موتور نيز با 23 درصد رشد مواجه بوده ايم. 
وي با بيان اينكه مي خواهيم و تلاش مي كنيم تا س��هم بخش صنعت، 
معدن و تجارت در ارائه تسهيلات افزايش پيدا كند، اظهار كرد: سهم 
اين بخش از اقتصاد كشور از مانده تس��هيلات در سال 92 بالغ بر 29 
درصد بود كه اين رقم در سال 93 به 31/5 درصد رسيد و در سال 94 

به دنبال افزايش آن هستيم. 
---------------------------------------------------

معاون اقتصادي بانك مركزي:
نرخ سود به آهستگي كاهش يابد 

مع�اون اقتص�ادي بان�ك مركزي 
ب�ا تأكي�د ب�ر اينك�ه م�ا اعتقاد 
نداريم ب�ا كاهش ت�ورم بايد نرخ 
س�ود بانكي سريع و ش�وك گونه 
پايي�ن بياي�د، در عي�ن ح�ال 
گفت: نرخ س�ود س�پرده ها هم به 
آرامي كاه�ش پي�دا خواهد كرد. 
به گزارش »جوان« پيم��ان قرباني 

روز گذشته با حضور در استوديوي خبر صدا و سيما، درباره كاهش نرخ 
سود بانك ها با بيان اينكه نرخ تورم از 34/7 درصد در سال 92 به 15/6 
درصد در سال 93 رسيد و رش��د اقتصادي كشور در سه فصل مستمر 
مثبت شده است، گفت: به همين خاطر ارزيابي ديگري هم از نرخ سود 

بانكي داشتيم. 
وي با اشاره به اينكه در سال هاي قبل كه تورم افزايش يافته بود نرخ سود 
هم روند افزايشي داشت، اظهارداشت: امسال هم با توجه به كاهش نرخ 
تورم بانك مركزي معتقد است نرخ سود بانكي نبايد به گونه اي باشد كه 

برخلاف متغيرهاي اقتصاد كلان كشور باشد. 
قرباني تصريح كرد: البته ما اعتقاد نداريم كه با كاهش تورم بايد نرخ سود 
بانكي سريع و شوك گونه پايين بيايد بلكه بايد شرايط بانك ها، تعهدات 
آنها، رشد اقتصادي، اقتضائات اقتصاد كلان، تعادل بازارهاي اقتصادي و 
مجموعه اين شرايط در نظر گرفته شود تا درباره نرخ سود تصميم گيري 
كنيم. وي با بيان اينكه البته تورم يكي از مهم ترين اين شاخص هاست، 
گفت: تأكيد بر اين اس��ت كه با كاهش تورم نرخ سود تسهيلات هم به 

صورت تدريجي كاهش يابد. 
معاون اقتصادي بانك مركزي در پاس��خ به اين سؤال كه آيا نرخ سود 
س��پرده ها نيز قرار اس��ت، كاهش يابد؟ افزود: با توجه به اينكه بانك 
مركزي رويكرد خروج از رك��ود را دنبال مي كند، تمرك��ز ما بر بحث 

تسهيلات است. 
وي گفت: نرخ سود سپرده ها هم به آرامي كاهش پيدا خواهد كرد؛ منتها 

به صورتي است كه نرخ سود واقعي همچنان مثبت خواهد بود. 
قرباني با تأكيد بر اينكه بانك مركزي اعتقاد دارد نبايد س��ركوب مالي 
صورت بگيرد و نرخ هاي سود واقعي بايد مثبت باشد، اظهارداشت: ميزان 
مثبت بودن هم اندازه اي دارد و همانقدر كه سركوب مالي براي اقتصاد 

مضر است، نرخ سود واقعي بيش از اندازه بالا براي اقتصاد مضر است. 
وي گف��ت: بانك مركزي معتقد اس��ت براي تعيين نرخ س��ود بايد به 
تمامي اجزا توجه شود. معاون اقتصادي بانك مركزي تأكيد كرد: منافع 
سپرده گذاران، منافع تسهيلات گيرندگان و اقتضائات اقتصاد كلان و 

تعادل بازارهاي دارايي همه بايد توأماً مورد توجه قرار بگيرد. 
قرباني افزود: در بحث ميزان تسهيلات روند سال گذشته و رويه بانك 
مركزي اين بوده كه تسهيلات اعطايي را بالا ببريم. وي گفت: عملكرد 
نظام بانكي در 11 ماهه 292 ه��زار ميليارد تومان ب��وده كه از هدف 
287 هزار ميليارد توماني اعلامي رئيس كل بانك مركزي بالاتر رفته و 

عملكرد خوبي داشته است. 
معاون اقتصادي بانك مركزي گفت: 60 درصد اين تسهيلات به سمت 

سرمايه در گردش رفته كه سهم صنعت بيش از 80 درصد بوده است
وي افزود: در كنار اين مقولات ديگري نظي��ر بازپرداخت بدهي هاي 
دولت، تقويت س��رمايه پايه بانك ها، كاهش مطالب��ات غير جاري و 
فروش دارايي هاي م��ازاد هم مي تواند ب��ه افزايش مناب��ع قابل ارائه 

تسهيلات كمك كند.

   دهلي نو: ايران پيش��نهاد امضاي توافقنامه تج��ارت آزاد با هند را 
مطرح كرده است

   رئيس كميته حمل و نقل مجلس: كيفي��ت خدمات ايرلاين ها با 
قيمت بليت افزايش نيافت

   مديركل ترانزيت س��ازمان راهداري درباره پيشنهاد تركيه براي 
عبور ترانزيتي از ايران و بندر بوشهر براي رسيدن به خليج فارس گفت: 
ترك ها با ارائه هزينه از همين امروز مي توانند از مسير ترانزيتي ايران 

استفاده كنند. 
   ايران قصد دارد در قالب سياس��ت هاي جديد، اعزام نيروي كار به 
خارج را گس��ترش دهد و اين اقدامات از طريق تفاهمنامه و رايزني با 
هشت كشور دنبال مي شود. براي امس��ال اعزام 20 هزار نفر به خارج 

برنامه ريزي شده است. 
   رشد 190 درصدي ارزش معاملات بورس

   ميزان آب موجود در مخازن س��دهاي كش��ور ي��ك ميليارد و 
790 ميليون مترمكعب نسبت به مدت مشابه سال گذشته كاهش 

نشان مي دهد.
    قائم مقام نماينده ولي فقيه در بنياد مس��كن: در سال 93 بيش از 

يك ميليون واحد بازسازي شد.

شبكه تلويزيوني الميادين گزارش داد: 
شمار زيادي از شركت هاي انگليسي    بازار  سرمايه

قبل از امضاي توافق نهايي هسته اي ايران خواهان سرمايه گذاري 
در اي�ن كش�ور هس�تند و برخ�ي ه�م اكن�ون صندوق ه�اي 
س�رمايه گذاري ب�راي آغ�از كار در اي�ران تأس�يس كرده اند. 
به گزارش تس��نيم، پس از اعلام بيانيه هس��ته اي مي��ان ايران و 
قدرت هاي جهاني، ش��ركت هاي انگليس��ي آمادگي خود را براي 
سرمايه گذاري در بازارهاي ايران اعلام كردند. اين شركت ها منتظر 
امضاي توافق نهايي در م��اه ژوئن آينده نماندن��د و صندوق هاي 

سرمايه گذاري براي آغاز كار در ايران تأسيس كردند. 
موسي السرور خبرنگار اين شبكه در لندن در گزارشي در اين زمينه 
افزود: به محض اعلام بيانيه توافق هسته اي ميان ايران و قدرت هاي 
جهاني، شركت هاي انگليسي تحركات خود را براي سرمايه گذاري 

در ايران آغاز كردند. 
بنابراي��ن گزارش، ش��ركت س��رمايه گذاري چارلمان ك��ه داراي 
سرمايه 2 ميليارد و 500 ميليون دلار اس��ت تصميم گرفت وارد 
س��رمايه گذاري در ايران ش��ود و منتظر نمانده است تحريم هاي 
اقتصادي ايران در پايان ماه ژوئن آينده لغو ش��ود. اين شركت به 

دنبال تشكيل صندوق هاي سرمايه گذاري در بورس ايران است. 
همچنين شركت تركوآز از ديگر ش��ركت هاي انگليسي است كه 
پيش بيني كرده اس��ت در هفته هاي آينده س��رمايه گذاري بيش 

از 70 ميليون دلاري در ايران داش��ته باشد و اين سرمايه گذاري با 
استفاده از سرمايه هاي مردم در كش��ورهاي مختلف جهان است. 
اين شركت پيش بيني كرد ميزان س��رمايه گذاري اين شركت در 
ايران به بيش از 200 ميليون دلار در كوتاه مدت برسد. همچنين 

شركت هاي انگليسي ديگر به دنبال سرمايه گذاري در بخش هاي 
بانكي، تجاري، نفت و گاز ايران هستند. 

پيش بيني مي ش��ود بخش نفت اي��ران در ماه س��پتامبر با هجوم 
شركت هاي انگليسي روبه رو ش��ود به طوري كه قرار است در اين 
ماه كنفرانس��ي در لندن درب��اره س��رمايه گذاري در بخش نفتي 
ايران برگزار ش��ود. برگزاري اين كنفرانس دو بار به تعويق افتاد تا 
تحريم ها عليه جمهوري اسلامي ايران لغو شود. لغو اين تحريم ها 
به شركت هاي بين المللي نفتي اجازه مي دهد فرصت بي سابقه اي 
براي آگاه شدن از شروط تجاري جديد ايران داشته باشند. مقامات 

ايراني اين شروط را بسيار وسوسه انگيز مي دانند. 
دومنيك بوكور مش��اور ش��ركت چارلمان گفت: زماني كه بدانيد 
اوضاع در مس��ير لغو تحريم هاي ايران حركت مي كند بهتر است 
در ابتدا و قبل از سرازير شدن س��رمايه گذار هاي خارجي ديگر در 
ايران سرمايه گذاري كنيم. هجوم اين سرمايه ها ممكن است باعث 
افزايش بهاي كالاهاي مختلف شود. اين سرمايه گذاري محدود به 
بورس نيست و مي توان اين سرمايه گذاري را در بخش مستغلات 
ايران داش��ت. ايدي كرمن مشاور ش��ركت تركوآز گفت: در حال 
حاضر فشارهايي عليه شركت ها براي س��رمايه گذاري نكردن در 
ايران وجود دارد ولي در نهايت زماني كه تحريم ها لغو شود شمار 
زيادي از شركت ها براي سرمايه گذاري به ايران هجوم مي آورند و 

اين وضع بازار پول و تجارت است.

الميادين:

شركت هاي انگليسي قبل از لغو تحريم ها صندوق سرمايه گذاري در ايران تأسيس كردند

دبي�ر انجمن ريخته گ�ري گف�ت: صنايع به 
دلي�ل متوق�ف ش�دن گ�ردش نقدينگي و 
ركود موجود در كش�ور تمايل�ي به دريافت 
تس�هيلات بانكي ندارند، زي�را بازپرداخت 
اين تس�هيلات ب�راي آنها مش�كل اس�ت. 
عبدالحميد قديمي در گفت  و گ��و با فارس با 
اشاره به مطرح شدن موضوع تعيين نرخ سود 
تسهيلات بانكي متناسب با كاهش نرخ تورم، 
اظهار داشت: مقاومت سيستم بانكي در مقابل 
كاهش نرخ سود تسهيلات به اين دليل است 
كه در زمان جذب نقدينگي توسط بانك ها در 
سال هاي گذشته، سود بالايي بابت سپرده هاي 
بلند مدت متعهد ش��ده و اين در حالي است 
كه بين 60 تا 65 درصد س��پرده هاي بانكي 
به س��پرده هاي بلند مدت اختصاص دارد كه 
پايان مدت زمان اين سپرده گذاري ها به سال 

96 مي رسد. 
وي توضيح داد: اگر نرخ سود تسهيلات بانكي 
كاهش يابد، با توج��ه به تعه��د بانك ها براي 
پرداخت س��ود بالا به س��پرده هاي بلندمدت، 
سيستم بانكي با نوعي دوگانگي بين اين سود و 

سود پايين تر تسهيلات روبه رو مي شود كه بانك 
مركزي نيز از اين مسئله مطلع است. 

قديمي ادامه داد: در حال حاضر صنايع به دليل 
متوقف شدن گردش نقدينگي و ركود موجود 
در كش��ور تمايلي به دريافت تسهيلات بانكي 
ندارند، زيرا بازپرداخت اين تسهيلات براي آنها 
مشكل است. وي اظهار داشت: در شرايط فعلي 
اقتصاد كش��ور، زمان برگشت سرمايه طولاني 
اس��ت و همين مس��ئله نياز توليد كنندگان به 
نقدينگي را افزايش داده است كه راه حل اين 
مشكل، تسهيل در به جريان انداختن نقدينگي 
است. وي با اشاره به طلب پيمانكاران از دولت، 
گفت: يكي از دلايل كن��دي گردش نقدينگي 
در واحدهاي صنعتي، تأخير در پرداخت طلب 

توليد كنندگان از سوي دولت است. 
به گفته دبير انجمن ريخته گري، در گذش��ته 
متوس��ط زمان گردش نقدينگي در واحدهاي 
توليدي كش��ور 2/5 برابر كش��ورهاي اروپايي 
بود اما در حال حاضر اين زمان طولاني تر شده 
و در برخي صنايع نيز با توقف گردش نقدينگي 

روبه رو هستيم.

دبير انجمن ريخته گري مطرح كرد
تأخير دولت در پرداخت طلب توليد كنندگان

مدي�ر عام�ل ش�هر پرن�د ب�ا بي�ان اينكه 
متقاضي�ان مس�كن مه�ر از هفت�ه آين�ده 
ب�راي تحوي�ل واحدهايش�ان و معرف�ي 
ب�راي ف�روش اقس�اطي دع�وت خواهن�د 
ش�د، گفت: عملي�ات پرداخ�ت 5 ميليون 
توم�ان وام اضافه مس�كن مهر ب�ه 20 هزار 
واحد مسكوني مهر در اين شهر نهايي شد. 
باران هاشم زهي در گفت و گو با فارس گفت:اگر 
مردم براي پرداخت باقيمانده آورده  خود تلاش 
كنند پرونده مس��كن مهر پرند امس��ال بسته 
خواهد ش��د، بنابراين متقاضيان مس��كن مهر 
پرند از هفته آينده براي تحويل واحدهايشان 
و معرفي براي فروش اقس��اطي به پرند دعوت 

خواهند شد. 
مديرعامل شركت عمران شهر جديد پرند افزود: 
نظارت هاي روزانه توسط شركت عمران بر تمامي 
ساخت و سازهاي اين شهر شامل مسكن مهر و 
خدمات روبنايي باعث شده تا امكان وقت كشي 
از برخي پيمانكاران و سازنده ها كاملاً سلب شود، 
بنابراين در اين مقطع لازم است باقيمانده آورده 
نقدي پيش خريداران براس��اس جداول زماني 

از پيش اعلام ش��ده به موقع پرداخت ش��ود تا 
براساس برنامه ريزي ها پروژه ها به موقع افتتاح 

و به متقاضيان تحويل داده شود. 
هاشم زهي خاطر نشان كرد: عمليات پرداخت 
5 ميلي��ون توم��ان وام اضافه مس��كن مهر به 
20هزار واحد مس��كوني در اين شهر نهايي شد 
و در روزهاي پاياني سال 93، با هماهنگي بانك 
مسكن، اداره ثبت اس��ناد شهرستان ها و دفاتر 
اسناد رسمي كشور، 26 شركت سازنده حدود 
20 هزار واحد مس��كن مهر پرند براي دريافت 

تسهيلات تكميلي مسكن مهر معرفي شدند. 
وي ادامه داد: از شركت هاي س��ازنده خواسته 
ش��ده كه به ازاي دريافت اين مبالغ بايد برنامه 
ماهانه براي تكميل اين واحدها داش��ته باشند 
و اين مبالغ بر اس��اس ميزان پيشرفت پروژه به 

سازندگان اختصاص داده مي شود. 
مدير عامل ش��هر جديد پرند گف��ت: بنابراين 
اين 5 ميليون تومان تسهيلات جديد مي تواند 
هزينه هاي ناشي از دستورالعمل شماره 3 مربوط 
به مابه التفاوت قيمت تمام شده مسكن مهر را تا 

حد زيادي پوشش دهد.

مدير عامل شهر پرند:
افزايش ۵ ميليوني وام براي ۲۰هزار واحد نهايي شد

   خبر


